
مسئله سبوس گيري از آرد، سلامت ايرانيان 
را قرباني خود كرده است. مافياي آرد، پشت 
پرده اين ماجراست. بررسي ها نشان مي دهد 
با حذف روند سلبوس گيري از آرد، سللامت 
جامعه ايراني در موارد بسلياري بازمي گردد، 
اما منفعت طلبي هاي گسلترده در اين رابطه 
اجازه نمي دهلد جامعه ايراني سلالم زندگي 
كند. اسلتان اراك در ايلن رابطله اقداماتي 
انجلام داده و نتايلج مثبلت زيلادي حاصل 
شده است. خبرگزاري تسلنيم در اين رابطه، 
ميزگردي با حضور غلامرضا ملكي، مدير كل 
غله و خدمات بازرگاني استان مركزي، امين 
جلال منش، مشاور استاندار مركزي و عارف 
بهمني، مدير عاملل كارخانه توليد آرد كامل 
در استان مركزي تشكيل داده است. گزارشي 
كه در ادامه مي آيد، خلاصه اين ميزگرد است. 

نان كامل، يكي از مهم ترين منابع دريافت فيبر 
است و پايين بودن ميزان مصرف فيبر خطر ابتلا 
به پرفشاري خون، ديابت و سرطان ها را افزايش 
مي دهد، اما براساس اعلام اسماعيل زاده، مدير 
كل دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت متأسفانه 
در زمان حاضر ميزان دريافت فيبر در كشورمان 
13 گرم در روز است اما ميزان توصيه شده مصرف 
فيبر 28 گرم است، بنابراين ايراني ها حدوداً نصف 
اس��تاندارد جهاني فيبر مص��رف مي كنند! اين 
اظهارات نشانگر اين است كه اجراي برنامه نان 
كامل اهميت ويژه اي در سلامتي مردم دارد اما 
چند مانع و چالش بر س��ر راه توليد نان كامل و 
»ممانعت از سبوس گيري در كارخانه هاي توليد 

آرد« كشورمان وجود دارد. 
امين جلال منش، مشاور استاندار مركزي در اين 
خصوص مي گويد: م��ا مدت ها روي اين موضوع 
كار مي كرديم كه مسؤلان مربوطه را مجاب كنيم 
كه مس��ئله اهميت توليد آرد كامل سبوسدار و 
پخت نان كامل را بپذيرند؛ برخي افراد با تبليغات 
سوء در فضاي مجازي، آرد كامل را به عنوان آرد 

سمي معرفي كرده بودند!
وي تصريح مي كند: از سوي ديگر خواسته بخشي 
از مردم نيز اس��تفاده از نان كامل ب��ود و ما براي 
اينكه اين نياز م��ردم را اجابت كني��م، اقدام به 
راه ان��دازي كارخانه توليد آرد كامل در اس��تان 
مركزي كرديم. ب��راي ترويج بيش��تر آن نيز از 
عروسك هايي براي تبليغ آرد كامل استفاده شد 
و س��فره صبحانه با نان كامل براي دانش آموزان 

تدارك ديده شد. 
  بيشترين ميزان سلبوس گيري در آرد 

سنگك
جلال منش مي گويد: در ابتدا كارخانه توليد آرد 
كامل در اراك در شهر آش��تيان راه اندازي شد و 
در ابتدا س��ه نانوايي در اراك، آرد كامل استفاده 
مي كردند و از س��ال 98 توليد ن��ان كامل كليد 
خورد؛ نهضت احياي نان كامل با دستور استاندار 
در اراك ش��كل گرفت. در ادامه و در مرحله اول 
در استان مركزي 60 نانوايي را پاي كار پخت نان 
كامل با آرد سبوسدار آورديم و خبازهاي داوطلب 

حاضر شدند كه نان كامل پخت كنند. 
وي تصريح مي كند: براي مش��وق نيز يك سري 
امتيازهايي براي نانوايي هايي ك��ه در اين طرح 
مشاركت داش��تند، در نظر گرفتيم؛ يك تفاوت 
ما با ساير استان ها اين بود كه آرد كامل را براي 
نانوايي هاي مشاركت كننده در اين طرح با همان 
قيمت يارانه اي توزيع كرديم اما قيمت نان كامل 
پخت شده در اين نانوايي ها را تا 10 تا 15 درصد 

بيشتر در نظر گرفتيم. 
ج��لال من��ش معتق��د اس��ت: در اس��تاندارد 
جديد، آرد كامل ب��ه آردي گفته مي ش��ود كه 
از تم��ام بخش هاي دانه گندم توليد مي ش��ود و 
سبوس گيري آن بين 2 تا 6 درصد است البته ما 
معتقديم كه حداكثر ميزان س��بوس گيري بايد 

4 درصد باشد. 
مش��اور اس��تاندار مرك��زي مي گوي��د: يك��ي 
از گلوگاه ه��اي مفق��وده براي تولي��د نان كامل 
استاندارد، آرد كامل بوده است. طي جلسه اي با 
سازمان ملي استاندارد، استاندارد سبوس گيري 
تغيير كرد و ويرايش هفتم اين اس��تاندارد كليد 

خورده است. 
وي تصري��ح مي كن��د: در اس��تاندارد قبل��ي، 
سبوس گيري 7 تا 12 درصد بود! پرسبوس ترين 
آرد نيز مربوط به س��نگك بود كه 6/5 تا 12/5 
درصد سبوس گيري مي شد در حالي كه حداكثر 
باي��د 7 درصد س��بوس گيري ش��ود؛ آرد بالاي 
7درصد به نوعي »آرد سفيد« محسوب مي  شود. 
با توجه به تعيين بازه براي ميزان سبوس گيري، 
مسئولان مربوطه در استان ها مي توانند در ميزان 
س��بوس گيري دخل و تصرف كنند و در جريان 
بازرس��ي ها نيز آزمايش��ات لازم، انجام و ميزان 

سبوس گيري مشخص مي شود. 
مشاور استاندار مركزي مي گويد: با توجه به تعيين 
بازه براي ميزان سبوس گيري، مسئولان مربوطه 
در اس��تان ها مي توانند در ميزان سبوس گيري 
دخل و تصرف كنند و در جريان بازرس��ي ها نيز 
آزمايش��ات لازم، انجام و ميزان س��بوس گيري 

مشخص مي شود. 
وي مي گويد: ما گندم كيفي، نانوايي كامل و نان 
كامل را از نظر زيرساختي و شاطر   تعريف كرديم 
و اگر يك نانوايي همه اين فاكتورهاي را كس��ب 
كند مي تواند نش��ان »نانوايي كامل« را دريافت 
كند و مشمول مش��وق هاي زيادي خواهد شد؛ 
اين مشوق ها نيز تصويب خواهد شد تا نانوايي ها 

از نظر كيفيت نان كامل ارزيابي شوند. 
جلال منش تصري��ح مي كند: ي��ك بحث مهم 
ديگر ني��ز توليد گن��دم كيف��ي و اس��تفاده از 
گندم هايي اس��ت كه ضايعات زيادي نداش��ته 
باش��ند؛ كارخانجات آرد به طور ميانگين حدود 
8 تا 9 درصد نيز ضايعات خ��اك و كاه دارند كه 
اين موضوع نيز باعث زيان دهي كارخانه مي شود؛ 
يعني تمام كيس��ه هاي گندمي ك��ه خريداري 
مي شوند، حاوي گندم خالص نيست و ضايعاتي 
دارد؛ بخشي از اين ضايعات  حين برداشت گندم 
به طور طبيعي وارد اين كيس��ه ها مي ش��ود، اما 
گاهي نيز دلال ها براي افزايش وزن كيسه هاي 
گندم  و خاك  را به آن اضاف��ه مي كنند! ما موانع 
توليد گندم كيفي را شناسايي و راهكارهاي آن را 

نيز مشخص كرده ايم. 
وي به راه��كار برون رفت از اين وضعيت اش��اره 
مي كن��د و مي گوي��د: تا زمان��ي ك��ه در حوزه 
كشاورزي، صنعت و توليد نان، زنجيره مديريتي 
خوب و منس��جمي ايجاد نش��ود، اين مشكلات 
وجود خواهد داش��ت و اگ��ر از مزرعه تا س��فره 
خط مش��ي مش��خص و سياس��ت هاي درستي 
اتخاذ شود، بس��ياري از اين مش��كلات برطرف 

خواهد شد. 

  وضعيت نامطلوب نان در ايران، محصول 
تقليد غلط از بيگانگان

غلامرضا ملكي، مدير كل غله و خدمات بازرگاني 
استان مركزي هم در اين رابطه تصريحاتي دارد. 
وي معتقد است: نبايد جلوي خلاقيت نانوا و پخت 
نان گرفته شود، اما در عين حال بايد استانداردها 
نيز حفظ شود؛ ما در اس��تان مركزي هزارو600 
نانوايي داريم كه اگر در هر نانوايي س��ه ش��اطر 
كار كنند 5 هزار نفر در نانوايي هاي اين اس��تان 
ش��اغلند؛ يعني به تعداد 5 هزار ش��اطر، 5 هزار 
سليقه پخت نان داريم! زيرا روش توليد استاندارد 

نداريم و نوع توليد نان، سنتي است. 
وي تصري��ح مي كند: نان در س��بد غذايي مردم 
نقش بس��يار مهم��ي دارد و در اعتقادات قومي، 
ديني و سنتي، نان جايگاه خاصي دارد و 500 نوع 
نان داريم كه هر كدام فرهنگ خاصي پشت شان 
وجود دارد و آنقدر كه نان در طول عمر افراد مؤثر 
اس��ت هيچ ماده غذايي ديگر تأثير ن��دارد، زيرا 
ميزان و س��رانه مصرف نان در كشورمان بسيار 
بالاست. به  دليل استانداردهايي كه از بيگانگان 
كپي كرديم و به  درستي بومي سازي نكرده ايم، 
وضعيت توليد نان در كشور به وضعيت نامطلوبي 

دچار شده است. 
  تجارت كثيف با نان خشك

ملكي معتقد است: اس��تان مركزي 105 واحد 
پخت ن��ان كام��ل دارد ك��ه آرد آنه��ا 2 درصد 
سبوس گيري يعني در واقع 98 درصد استخراج 
شده است، بنابراين استان مركزي بين استان هاي 
كشور، رتبه اول را در توليد نان كامل كسب كرده 
است، اما به  طور كلي در بحث اقتصاد نانوايي ها 
به شدت دچار مشكل هستيم و نانوايان عمدتاً از 

نظر اقتصادي مشكل دارند. 
وي مي گويد: نان خش��ك الان كيلويي 10 هزار 
تومان اس��ت، اما نان گرم كيلويي 3 هزار تومان 
است! به همين دليل با هزار افسوس بايد گفت كه 
به دليل قيمت بسيار نازل نان »نان خشك كردن« 
الان به ي��ك تج��ارت كثيف در كش��ور تبديل 
شده است! اين تجارت، 3/5 برابر سود براي اين 
افراد س��ودجو دارد و به راحتي »نان خشك« را 
براي خوراك دامي به چند برابر قيمت به فروش 

مي رسانند. 
  هدررفت 150 هزار ميليارد تومان يارانه 

نان
ملكي مي گويد: در زمان حاضر دولت »150 هزار 
ميليارد تومان« يارانه بابت نان پرداخت مي كند 
تا امنيت غذايي در حوزه ن��ان مردم تأمين و در 
سطح جامعه رفاه ايجاد ش��ود، اما متأسفانه اين 
ميزان هزينه كرد كلان دولت، حداقل اثربخشي 
را نيز ندارد، زيرا سلامت مردم از طريق ناني كه 
فعلًا در سطح كشور در حال پخت و توزيع است، 
ارتقا نمي ياب��د در حالي كه از طري��ق توليد آرد 
كامل حاوي س��بوس و پخت نان كامل مي توان 
از بسياري از بيماري ها در كشورمان پيشگيري 

كرد و سطح سلامت عمومي جامعه را به  صورت 
چشمگيري افزايش داد. 

وي مي گوي��د: در فرآين��د خري��د گن��دم، ت��ا 
17درصد ضايعات مجاز اس��ت، اما متأس��فانه 
سوءاس��تفاده هايي از اين ماجرا مي شود؛ وقتي 
به كشاورز گفته مي ش��ود كه هر چه توليد كند، 
خريداري مي ش��ود و گندم حاوي ضايعات نيز 
قيمتي با اختلاف بسيار كم نسبت به گندم هاي 
بهتر و باكيفيت تر دارد، اين اتفاق مي افتد اين در 

حالي است كه دولت يارانه به گندم مي دهد. 
عارف بهمني، مدي��ر عامل كارخان��ه توليد آرد 
كامل در استان مركزي هم نظرات جالبي دارد. 
وي تصريح مي كند: در مقطع��ي در دوره آقاي 
احمدي نژاد، سيلوسازي فلزي آغاز شد كه بهانه 
براي ساخت سيلوهاي فلزي اين بود كه در بحث 
امنيت غذايي خوب اس��ت و در بحران ها، سريع 
ساخته مي ش��ود در حالي كه س��يلوهاي بتني 
ضخامت 30س��انتي متري دارن��د، اما ضخامت 
سيلوهاي فلزي 4ميلي متر اس��ت؛ سرما و گرما 
باعث ضايعاتي ش��دن نان در س��يلوهاي فلزي 
مي ش��وند، چراكه در س��يلوي فلزي دما زودتر 
تغيير مي يابد؛ بنابراين س��يلوهاي بتني شرايط 
بس��يار ايده  آل تري براي نگهداري طولاني مدت 
گندم دارند و نياز به اف��زودن مواد نگهدارنده به 

گندم در داخل سيلوها ندارند. 
وي مي گويد: ما زماني كه سيلو را احداث كرديم 
ديديم كه برخي اقشار جامعه خواهان آرد كامل 
در كشور هستند و در كشورهاي مختلف مانند 
آلمان و ايتاليا ديديم كه نان كامل توليد مي شود 

و به همين دليل به توليد آرد كامل رو آورديم. 
  درآمد كارخانه ها صرفاً بلا آرد، زيان ده 

است!
بهمني تصريح مي كند: پس از س��اخت سيلوي 
بتني در آش��تيان، كارخان��ه تولي��د آرد را نيز 
راه اندازي كردم كه آرد كامل توليد كنيم؛ ما در 
دولت گذشته اين كار را شروع كرديم و كارخانه 
آرد كامل بنده متأس��فانه صرفاً ب��ا 5 تا 6 درصد 

ظرفيت در حال كار بود!
وي مي گوي��د: عل��ت اينك��ه در زم��ان حاضر 
كارخانجات تولي��د آرد در كش��ورمان به توليد 
آرد كامل ورود نمي كنند اين اس��ت كه »صرفه 
اقتص��ادي« براي آنه��ا ندارد؛ الان ب��راي اينكه 
بخواهيم آرد كامل توليد كنيم بايد گندم خوب 
و باكيفيت داشته باشيم، زيرا در توليد آرد كامل 
نمي ت��وان از افزودني ها به آرد اس��تفاده كرد و 
نيازمند »گن��دم كيفي« براي تولي��د آرد كامل 
هستيم كه دسترسي به اين گندم كيفي بسيار 

اهميت دارد.  
بهمني معتقد اس��ت: كارخانه ه��اي توليد آرد 
در كش��ورمان كه متأس��فانه تقريب��اً همه آنها 
مشغول سبوس گيري و توليد آرد سفيد هستند، 
سبوس هاي گرفته ش��ده از آرد كارخانه خود را 
كيلويي 6 هزار تومان مي فروش��ند! در حالي كه 
آرد با قيمت پايين تري از آنها خريداري مي  شود، 
اما اگر س��بوس گيري انجام نشود، كارخانه آرد، 
درآمدش از طريق صرفاً توليد آرد ممكن اس��ت 

زيان ده هم باشد!
وي تأكي��د مي كن��د: گن��دم 665 هزارتوماني 
را آردش را صرف��اً 820 هزار توم��ان مي  خرند! 
بنابراين سود چنداني از آسياب كردن گندم براي 
كارخانجات توليد آرد حاصل نمي شود و در واقع 
همه سود و درآمد كارخانجات آرد كشورمان از 

سبوس گيري حاصل مي شود!
بهمني مي گويد: از سوي ديگر، كارخانجات آرد 
حق انتخاب نوع و كيفي��ت گندمي را كه به آنها 
تحويل مي ش��ود، ندارند و هم��ان گندمي را كه 
مي آيد، تبديل به آرد مي كنند؛ از سوي ديگر نياز 
به به روزرساني ماشين آلات وجود دارد و حاشيه 
سود فعلي در سبوس گيري بسيار زيادتر از توليد 

آرد كامل است.  

پخت وپز امراض با مافياي آرد!
سبوس گيري از آرد باعث شده است نان هايي كه در ايران طبخ مي شود امراضي نظير فشار خون و ديابت را در كشور

 گسترش دهد. سودهاي ميلياردي عده اي خاص مانع از اصلاح فرآيند توليد آرد و بازگشت سلامت به جامعه ايراني شده است

 رئيس سازمان بهزيستي كش��ور با بيان اينكه بيش از 600 خانواده 
جهت حضور كودكان بهزيستي در خانواده خود ثبت نام كردند، گفت: 

تاكنون 87 كودك در 13 استان وارد خانواده ميزبان شده اند. 
 ش��هروندان تهراني مي توانند با نصب نرم اف��زار كاربردي »نوماند« 
براي فروش زباله هاي قابل بازيافت خود به ش��هرداري اقدام كنند. در 
اين سيستم، كاربر مي تواند از طريق تلفن همراه زمان، مكان و ميزان 

پسماند خشك قابل تحويل را مشخص كند. 
 معاون توس��عه مديريت و منابع وزارت بهداش��ت از افتتاح بيش از 
16 هزار تخت بيمارستاني در دولت مردمي خبر داد و گفت: در تلاش 

هستيم امسال 9 تا 10 هزار تخت ديگر به اين تعداد افزوده شود. 
 رئيس سازمان غذا و دارو با اشاره به توليد 250 ميليون عدد مكمل و 
فرآورده گياهي در ايران رقم صادرات محصولات و فرآورده هاي طبيعي 

و طب سنتي را 13 ميليون دلار اعلام كرد. 
 رئيس سازمان نهضت سوادآموزي با اش��اره به برنامه هفتم توسعه 
گفت: وزارت آموزش و پرورش مكلف است ظرف شش ماه از لازم الاجرا 
شدن اين قانون اقدام قانوني لازم را براي بازنگري در اساسنامه نهضت 
سوادآموزي با هدف ريشه كني كامل بي سوادي مطلق و توسعه و تعميق 
سواد در جهت ارتقاء س��واد عمومي جامعه مبتني بر مفاهيم جديد و 

آموزش مستمر همگاني انجام دهد. 
 فرمانده يگان حفاظت شهرداري تهران از توقيف 54 دستگاه خودرو 
و 46 چرخ دستي جمع آوري و انتقال پسماند غيرمجاز در قالب طرح 

ساماندهي آسيب هاي اجتماعي در پايتخت خبر داد. 
 رئيس س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه مشاركت هاي 
مردمي با بيان اينكه مصوبه مدرس��ه مجازي را سال گذشته دريافت 
كرديم، گفت: به دنبال اين هس��تيم تا تنوع م��دارس را كاهش داده و 
در داخل مدرس��ه مجازي تجميع كنيم. طرح اين كار به شوراي عالي 

آموزش و پرورش ارجاع داده شده است و به زودي نهايي خواهد شد. 

افزايش ۱۶ تا ۴۵ درصدي كرايه هاي
مترو، اتوبوس و تاكسي ها از شنبه

رئيس كميسليون عمران و حمل ونقل شلوراي اسللامي شلهر 
تهران جزئيات افزايش بهاي بليت مترو، اتوبوس و كرايه تاكسلي 
كه قرار اسلت از اول ارديبهشت ماه اعمال شلود را تشريح كرد. 
جعفر تشكري هاشمي، رئيس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي 
اسلامي شهر تهران در مورد نرخ جديد كرايه وسايل حمل ونقل عمومي 
در پايتخت گفت: شوراي شهر تهران س��ال گذشته نرخ گذاري كرايه 
وسايل حمل و نقل عمومي اعم از تاكسي، مترو و اتوبوس براي امسال را 
به تصويب رساند. اعضاي شورا سعي كردند با توجه به شرايط اقتصادي 
و افزايش قيمت ها، افزايش قيم��ت در حوزه مترو و اتوبوس را به دليل 
اينكه متعلق به شهرداري تهران است و يارانه دريافت مي كنند، حداقلي 
در نظر بگيرند، اما در مورد اتوبوس هاي بخش خصوصي و تاكسي ها بايد 
به گونه اي نرخ گذاري انجام مي شد كه راننده تاكسي و بخش خصوصي 

در اتوبوسراني متضرر نشوند. 
وي با بيان اينكه با توجه به اين سياست كلي نرخ وروديه در مترو داخل 
تهران تنها 16 درصد افزايش پيدا كرد، به گونه اي كه اين درصد افزايش 
به دليل آنكه با نرخ تورم فاصله زياد دارد به نفع مس��افران خواهد بود، 
ادامه داد: بر اين اساس تا سقف 30 كيلومتر نرخ محاسبه مي شود و اگر 
از 30 كيلومتر بيشتر تردد كند، نرخ محاسبه نمي شود. پس نرخ بليت 
تك س��فر كه فعلًا 3هزارو300 تومان است، براي سال1403 حداكثر 
مبلغ 4هزارو300 تومان خواهد شد و در مورد خطوط حومه براي پرند 

و هشتگرد نيز افزايش 30 درصدي نرخ را در نظر گرفتيم. 
تشكري هاشمي با بيان اينكه بهاي بليت براي مبلغ وروديه در اتوبوس 
تندرو و عادي 22 درصد افزاي��ش يافت، افزود: ب��ه ازاي هر كيلومتر 
پيمايش براي اتوبوس هاي تندرو 20 درصد افزايش و براي اتوبوس هاي 
عادي 40 درصد افزايش داده شد، به عبارتي ديگر پس اگر بگويم كه در 
حوزه اتوبوس چند درصد رشد داريم به طور ميانگين قيمت تمام شده 
در اتوبوس تندرو 21 درصد و اتوبوس عادي 30 درصد نسبت به سال 
1402 رشد داشته است و در مورد اتوبوس هاي ارائه خدمات دربستي 

نيز شاهد رشد 40 درصدي هستيم. 
رئيس كميس��يون حمل و نقل ش��وراي ش��هر تهران در مورد بهاي 
تاكسي ها در سال جاري نيز با تأكيد بر اينكه حداكثر رشد 45 درصد 
براي نرخ كرايه تاكس��ي ها خواهيم داش��ت، گفت: البته دقت داشته 
باشيد كه در مورد سرويس دهي تاكسي هاي خطي، ضريب شيب معابر 
محاسبه مي شود يعني به طور متوسط 15 درصد نرخ افزايش مي يابد 

كه البته اين معابر شناسايي و اعلام عمومي خواهند شد. 
تش��كري هاش��مي با تأكيد بر اينكه فرمانداري نرخ گذاري ها را تأييد 
كرده است، تصريح كرد: بر همين اس��اس افزايش نرخ ها از شنبه اول 

ارديبهشت ماه سال جاري لازم الاجراست. 

  گزارش  یک

راهكار عجيب مسئولان براي افت نمرات امتحانات نهايي

آموزش ضعيف است؟
 تك ماده كنيد!
استفاده از تك ماده 

براي 4 درس امتحانات نهايي ممكن شد
تصميم شلان شلوكه كننده اسلت، خودشلان هلم مي دانند كه 
چقدر كيفيلت آموزش ضعيف اسلت، املا به جاي اصللاح آن به 
دانش آموزاني كه در چهلار درس نمره 7 و بيشلتر از آن بگيرند، 
اجازه تك ماده مي دهند. بله تازگي محمود امانلي طهراني، دبير 
كل شوراي عالي آموزش وپرورش درباره امكان استفاده تك ماده 
در امتحانات نهايي دانش آموزان گفت: »پلس از مصوبه كنكوري 
شلوراي عالي انقلاب فرهنگلي و برگلزاري امتحانلات نهايي در 
سله سلال دوره متوسلطه دوم، اسلتفاده از تك ماده براي چهار 
درس امتحانات نهايي ممكن شلد. « اين در حالي اسلت كه پيش 
از اين دانش آملوزان در دو درس با امتحانات نهايلي و دو درس با 
امتحانات غيرنهايي مي توانستند از تك ماده استفاده مي كردند. 

بر فرض به دانش آموزاني كه از عهده پاسخ به سؤالات امتحانات نهايي 
اين اج��ازه را دهند با تك م��اده، مدرك تحصيلي ش��ان را بگيرند و به 
بي توجهي ها نسبت به افزايش كيفيت آموزش ادامه داده شود، اما مگر 
اين دانش آموز بعد از ورود به جامعه و ب��ازار كار هم مي تواند خلأهاي 
آموزشي خود را تك ماده كند؟ اگر نبود عدالت آموزشي مسير زندگي او 
را به بيراهه بكشاند، آيا مي شود با تك ماده به مسير درست زندگي اش 
برگردد؟ به نظر مي رسد  آقايان مسئول اصل ماجرا را كه همان كيفيت 
بخش��ي به آموزش و توانمند كردن دانش آموزان در مدارس است به 

فراموشي سپرده اند. 
 ياد دادن راه فرار جاي تدريس اصولي!

بارها و بارها گزارش هاي مختلفي از وضعيت نامطلوب نظام آموزشي 
كشور نوشته شد و  كارشناسان آموزش هم هشدارهايي در اين زمينه 
دادند،  آنها متفق القول مي گويند كه بايد كيفيت آموزشي افزايش پيدا 
كند و به دنبال آن عدالت آموزشي برقرار ش��ود، موضوعي كه به نظر 
مي رسد مس��ئولان آموزش و پرورش دغدغه چنداني برايش ندارند. 
البته برخي اقدامات مثبتي در اين راستا انجام شده كه نمي توان منكر 
آنها شد، اما سرعت انجامشان به قدري كند اس��ت كه نتايج خوبي از 
آن به چشم نمي خورد. حال مسئولان دور هم جمع شده اند و به جاي 
تعيين راهكار ب��راي ارائه تدريس اصولي در مدارس و حل مش��كلات 
كمبود كيفيت آموزش و نبود عدالت آموزش در نقاط مختلف كشور، 
راه فراري را به دانش آموزان براي فارغ التحصيل شدن ياد داده اند؛ اينكه 
اگر خدمات آموزشي مناسبي نمي گيرند و نمي توانند درس هايشان را به 
خوبي بياموزند، به جايش مي توانند با تك ماده از اين مقطع عبور كنند 
و اين يك پيام مش��خصي دارد؛ اينكه آموزش و پرورش به جاي دنبال 
كردن سياست هايي در جهت ارتقاي آموزش در همه مدارس كشور و 
بهبود وضعيت نمرات امتحانات نهايي، شرايط فارغ التحصيلي از مدرسه 
را تغيير داده است. ش��ايد به اين دليل اس��ت كه اگر نتوانست نمرات 

دانش آموزان را ارتقا دهد حداقل آمار فارغ التحصيلان را بالا ببرد!
 تسهيل فارغ التحصيلي به جاي ارتقای كيفيت آموزش

سال گذشته بود كه انتش��ار نمرات دانش آموزان در امتحانات نهايي با 
موجي از واكنش ها مواجه شد. اين زنگ خطري بود كه خبر از آموزش 
سطحي در مدارس را مي داد. همان روزها بود كه قاسم احمدي لاشكي، 
معاون حقوقي و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش از افت دو نمره اي 
معدل دانش آموزان در امتحانات نهايي خرداد سال 1402 خبر داد. پس 
از آن انتقادهايي در زمينه وضعيت نامناسب قبولي ها در امتحانات نهايي 
و افت شديد نمرات براي وزارت آموزش و پرورش مطرح شد و عده اي 
گلايه هايي را در اين زمينه گفتند و نوشتند. در پاسخ به اين گلايه ها، 
اواخر س��ال گذش��ته محمد مهدي كاظمي، معاون آموزش متوسطه 
وزارت آموزش و پ��رورش در گفت وگوي��ي از تغيي��رات در برگزاري 
امتحانات نهايي و تس��هيل در فارغ التحصيلي دانش آموزان خبر داد. 
تغييراتي كه شوراي عالي آموزش و پرورش به آن مهر تأييد زده است. 

روز گذش��ته محمود اماني طهراني، دبير كل ش��وراي عالي آموزش و 
پرورش در گفت وگويي بيان كرد: »پس از مصوبه كنكوري شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي و برگزاري امتحانات نهايي در سه سال دوره متوسطه 
دوم، اس��تفاده از تك ماده براي چهار درس امتحان��ات نهايي ممكن 

شد.«
او ادامه داد: »ضوابط استفاده از تك ماده در آيين نامه آموزش دوره دوم 
متوسطه مشخص شده است كه دو درس از امتحانات نهايي و دو درس 
در امتحانات داخلي مدرسه بود، اما اكنون همه امتحانات از داخلي به 
نهايي تبديل شده است و امكان اس��تفاده از تك ماده براي چهار درس 

امتحانات نهايي فراهم است.«
دبير كل ش��وراي عالي آموزش و پرورش گفت: »بسياري از مصوبات 
اخير درباره ايجاد س��ابقه تحصيلي در جهت تسهيل مصوبه كنكوري 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي است. « در حالي كه اين مقام مسئول اين 
مصوبه را در جهت تسهيل مصوبه كنكوري مي داند كه كارشناسان بر 
اين باورند براي تسهيل مصوبه كنكوري بايد شيوه تدريس در مدارس 
تغيير كند. اينكه همه دانش آموزان از آموزش برابر برخوردار باشند و 
بتوانند دروس را به خوبي ياد بگيرند. آن وقت است كه عمده شان از پس 

پاسخ به سؤالات امتحانات نهايي برخواهند آمد. 
 رها كردن دانش آموزان ضعيف در جامعه

در ش��رايطي كه وزارت آموزش و پرورش بايد توجه خود را بر ارتقاي 
كيفيت آموزشي قرار دهد؛ ش��وراي عالي آموزش و پرورش به دنبال 
فارغ التحصيلي محصلان است تا به هر ترفندي و به رغم كيفيت پايين 
آموزش ارائه شده از مدرسه خارج ش��وند؛ به اميد اينكه در بازار كار يا 
جاي ديگري آينده خود را جست وجو كنند. اما مگر همين مدرسه نبايد 
محلي براي تعيين آينده دانش آموزان باشد؟ چنين كاري جز معني رها 

كردن دانش آموزان ضعيف در جامعه چه معناي ديگري دارد؟! 
امتحان��ات نهايي به دليل اس��تاندارد ب��ودن مي تواند معي��اري براي 
قضاوت درباره عملكرد دانش آموزان باش��د. معياري كه سال گذشته 
و پس از انتشار نمرات امتحان نهايي به وضوح ضعف آموزش را نشان 
داد، اما مسئولان به جاي پذيرش اين مسئله و درصدد حل آن بودن، 
 تصميم گرفته اند تا دانش آم��وزان را بدون يادگي��ري عميق و دقيق 
دروس، فارغ التحصيل اعلام كنند؛ موضوعي كه بدون ش��ك صدمات 
جبران ناپذيري را به آم��وزش در مدارس و آين��ده دانش آموزان وارد 

خواهد كرد. 
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فصد و حجامت بيمه شد
مدير كل دفتر طب ايراني و مكمل وزارت بهداشت از برقراري پوشش 
بيمه اي براي سه خدمت طب سنتي از جمله فصد و حجامت خبر داد. 
نفيسه حسيني يكتا، مدير كل دفتر طب ايراني و مكمل وزارت بهداشت 
از برقراري پوشش بيمه اي براي سه خدمت طب سنتي خبر داد و اظهار 
كرد: براساس قانون بودجه س��ال 1402 مقرر شده بود كه سه خدمت 

طب ايراني تحت پوشش بيمه هاي پايه قرار بگيرد. 
وي ادامه داد: بر همين اساس، اخيراً هيئت دولت پوشش بيمه اي سه 

خدمت فصد، حجامت خشك و حجامت تر را ابلاغ كرده است. 
مدير كل دفتر طب ايراني و مكمل وزارت بهداش��ت تصريح كرد: اين 
خدمات توسط متخصصصان طب سنتي ايراني قابل انجام شدن است و 
تعرفه آن نيز تصويب شده است.  حسيني يكتا گفت: در هر مركز درماني 
كه متخصصان طب سنتي در آن فعاليت داشته باشند، اين خدمات به 

مردم و بيماران قابل ارائه است. 

مهسا گربندي


